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فـــرارو

یک نماینــده تــهــران در مـــجلس دهم 
در نوزدهمین کنگره حزب مردم سالاری اظهار 
کرد: حزبی نبودن به لحاظ فرهنگی و ارزشی در 
جامعه ما یک ضد ارزش تلقی می شود و وقتی 
افراد می گویند عضو هیچ حزب و گروهی نیستم 
امتیاز هم تلقی می شود. حجت الاسلام احمد 
مازنی  با بیان اینکه بدون تعریف درست و نقش 
مشخص برای احزاب، افراد محوریت می یابند، 
گفت: در این حالت، هر کس که صدای بلندتری 
داشته باشد و شعارهای عوام پسندتری بدهد 
جایگاه پیدا می کند؛ این در حالی است که تحزب 
مهمترین حلقه وصل زنجیر دموکراسی است. وی 
افزود: در یک نظام سیاسی مردم سالار، حزب یک 
حلقه بسیار مهم برای وصل شدن زنجیره مردم به 
حاکمیت است و شاید مهمترین حلقه اتصال به 
مردم برای نظام سیاسی است ولی متاسفانه در 
اصلاح قانون انتخابات در ادوار مختلف  یا نخواستند 
یا نتوانستند در اصلاح قانون انتخابات، حزبی شدن 
انتخابات را قانونی کنند. عضو حزب مردم سالاری 
ادامه داد: برخی از محدودیت ها مربوط به شورای 
نگهبان است. متاسفانه افراد نسبت به پیمانی که 
در قانون اساسی بین مردم و حاکمیت بسته شده 
پایبند نیستند زیرا قانون ما حزبی نیست و کسانی 
هستند که زنبیل خود را جای دیگری گذاشته اند و 
قصد دارند امتیاز بگیرند که این یکی از دلایل مهم 
حزبی نشدن فعالیت سیاسی در ایران است. این 
فعال سیاسی با اشاره به این موضوع که تقریبا اکثر 
قریب به اتفاق شخصیت های تاثیرگذار و سیاسی 
ایران از ابتدای انقلاب تا امروز و قریب به اتفاق 
آنها معتقد به حزبی شدن اداره کشور هستند، 
تصریح کرد: جز عده کمی، بخش زیادی از جریان 
اصولگرا و همه جریان اصلاح طلب، حزبی شدن 
اداره کشور را مطلوب و ضروری می دانند. مازنی 
اضافه کرد: بیشتر احزاب و افراد تاثیرگذار کشور 
معتقدند که سه الی چهار حزب بزرگ و اساسی 
در کشور شکل بگیرد و برای اداره کشور برنامه 
بدهند و پاسخگو باشند، اما نمی دانم چرا اراده لازم 
برای تحقق این مطالبه و موضوعی که همه به آن 
رسیده اند شکل نمی گیرد و چرا محقق نمی شود؟ 
این فعال سیاسی اصلاح طلب عنوان کرد: بهتر 
است اعضای احزاب از اختلافات کودکانه خود 
دست بردارند چون این دعواها اولویت  ما نیست و 
باید سعی کنیم بر اساس خواسته ها، همدلی ها را 
افزایش دهیم. وی با اشاره به تشکیل نهاد اجماع 
براز داشت: جبهه اصلاح  ساز اصلاح طلبان، ا
طلبان ایران شکل گرفته است؛ حتماً نقد جدی و 
اشکالاتی بر آن وارد است ولی باید همین را تقویت 
کنیم و ذیل این جبهه، فراکسیون های مختلفی از 
احزاب هم سو تر شکل بگیرد که با هم رقابت کنند 
و کاندیداهای حزبی خود را به جامعه معرفی کنند. 
این فراکسیون های ذیل جبهه ای نیروهایشان را 
آموزش دهند و در این جهت حرکت کنند؛ در 
جبهه اصولگرایی هم همینطور عمل کنند. مازنی 
با تاکید بر اینکه پیشنهادم ایجاد جبهه های دائمی 
است نه انتخاباتی و فصلی، افزود: من فکر می کنم 
گام اول برای تحزب اساسی این است که ما به 
جبهه ها اهمیت دهیم و اینها مشکلات  را طرح 
و در جهت برطرف کردن آن حرکت کنند. مازنی 
اظهار کرد: کسانی که در مورد قانون اساسی نظر 
بازنگری دارند، باید مشخص کنند کدام بخش ها 
باید اصلاح شوند و کلی گویی کمکی نمی کند. به 
همین دلیل ابتدا من بر روی اجرای صحیح همین 
قانون و پرهیز از تفسیر سلیقه ای آن قانون اساسی 
اصرار دارم و بازنگری در قانون اساسی باید از طریق 
گفت وگوی ملی با تعیین موضوعات بازنگری و 
گزینه های بازنگری مورد اجماع قرار گیرد. وی 
نتخابات موانع  تصریح کرد: مهمترین مسأله ا
مشارکت مردم است. چرا مردم با صندوق رای 
قهر کرده اند؟ من فکر می کنم در حال حاضر این 
مسأله جناحی نیست و همه اتفاق نظر دارند که 
در انتخابات ۱۴۰۰ می توانند تاثیر داشته باشند. 
مثلا در  بحث ویروس کرونا اصولگرا و اصلاح طلب 
جان خود را دوست دارد و سلامت ملت برایشان 

مهم است.

احمد مازنی مطرح کرد
جبهه های دائمی سیاسی جایگزین 

احزاب انتخاباتی شوند

دریـــچه

ادامه از صفحه 2
  عمده مشکلات داخلی است

یک اقتصاددان اظهار کرد: ریشه مشکلات 
کنونی ربطی به مشکلات خارجی ندارد؛ طی سه 
دهه ی پس از جنگ، همواره حقوق مردم به طور 
قانونی نقض شده است. بحران های امروز کشور 
نتیجه تغییر نگرشی است که بعد از جنگ ایجاد 
شد و ربطی به مشکلات خارجی ندارد و عمده 
مشکلات در اثر مشکلات داخلی و نتیجه بعضی 
اختصاصی سازی ها است. حسین راغفر بیان کرد: 
دولت اکنون با واگذاری های نادرست تضعیف 
شده است. طی این سال ها اموال مردم چپاول 
شده و اسم آن را مردمی کردن اقتصاد گذاشتند. 
وی افزود: معادن و صنایع بزرگ را بعد از جنگ به 
دوستانشان هدیه کردند و معلوم است که دولت 
ضعیف شده و بحران شکل می گیرد و دولت آنقدر 
ضعیف شده که قادر به تصمیم گیری درست 
نیست و دست دولت در جیب کسانی است که 
در اثر تغییرات بعد از جنگ فربه شدند. این فعال 
سیاسی گفت: انعکاس دغدغه های مردم برای حل 
مشکلات کشور، امری ضروری است. به منظور 
مواجهه با این دگرگونی ها باید سازوکار قانونی 
برای انعکاس نگرانی ها توسط مردم تعبیه کنیم. 
اکنون دولت در خدمت بخش خصوصی بانکی 

است و در خدمت دولت نیست.

»آرمان ملی« از نگاه سیاسیون به مشکلات 
جامعه گزارش می دهد
 مشکلات اقتصادی 

محور انتخابات 1400

یـــادداشت

مرحوم آیت ا... هاشمی عمری به نظام و انقلاب خدمت کردند 
و همه می دانند که آقای هاشمی در صف اول انقلاب بودند. ایشان 
انسان ارزنده، بافضیلت، ناطق و سخنور بودند و به اسلام و انقلاب 
خدمت کردند. از ایثارگری و شکنجه های آقای هاشمی همه خبر 
دارند. بعد از پیروزی انقلاب ایشان از زندان آزاد شدند و در تأسیس 
و تشکیل نظام اسلامی از اولین شخصیت ها و در صف اول انقلاب 
قرار داشتند. آیت ا... هاشمی همچون پدری برای این انقلاب بود و 
می توان گفت که انقلاب فرزند هاشمی رفسنجانی بود. ایشان قدر 
انقلاب را می دانستند. ایشان بسیار مظلوم بودند، در دوران حیات 
خود تهمت ها و حرف هایی به او زده شد اما ایشان حتی از خود دفاع 
هم نکردند. از انقلاب و نظام قهر نکردند و همیشه در مقابل مقام 
معظم رهبری سر تسلیم فرود می آوردند. آقای هاشمی انقلاب را 
مانند فرزند خود می دانست و برای همین این گونه رفتار می کرد. 
مثال مادری که در قضاوت حضرت علی)ع( اجازه نداد فرزندش دو 
نیم شود و برای آنکه فرزند سالم بماند گفت از خیر فرزندم گذشتم 
و همه  آن را به مدعی می دهم. آیت ا... هاشمی هم قدر فرزند خود را 
می دانست و سکوت اختیار می کرد. حتی از خود دفاع هم نکردند. 
نسبت به انقلاب و رهبری باوفا بودند و سرافراز رفتند. و الان هم که 
از دنیا رفتند دعای ایشان بقای انقلاب و نظام است. آقای هاشمی 
مزاحم کسی نبودند و از انقلاب و نظام و مردم حمایت می کردند. 
کسانی که ایشان را مزاحم خود می دانستند، با فوت ایشان دیگر 
نگران نباشند. اینکه عده ای بد بگویند و عده ای دفاع کنند، باعث 
دوقطبی شدن جامعه می شود و این نه به نفع جامعه و نظام و 
انقلاب است و نه به نفع اسلام و روحانیت. به همین دلیل  حتی 
دفاع هم صلاح نیست چه برسد به هجمه. این هجمه ها بداخلاقی و 
گناه است و برخلاف پیام صریح رسول)ص( خداست. این هجمه ها 
ما را مجبور به دفاع از ایشان می کند. آقای هاشمی سرافراز آمدند و 
سرافراز رفتند. از طرف دیگر ما به خشونت گفتاری عادت کرده ایم. 
آنها که مدعی انقلاب اسلامی هستند بد و خشن برخورد کردند و 
خشونت را رواج دادند. یکی از مشکلات جامعه ما که خلاف اسلام و 
اخلاق است، همین بداخلاقی هاست. اندیشه و افکار آقای هاشمی، 
معتدل بود. این نوع اندیشه  نه تنها به ضرر انقلاب نبود بلکه به نفع 
انقلاب هم بود. آقای هاشمی می خواستند انقلاب را با آرامش پیش 
ببرند.  مشکلات  اقتصادی حل شود و مردم به مشقت نیفتند و 
نظام حفظ شود. ایشان نمی خواستند دنیا علیه نظام بسیج شود 
و نظام از پا درآید. ایشان حتی نسبت به دشمنان خود نیز اینگونه 
بودند و اعتدال را رعایت می کردند. گروهی با این اندیشه مبارزه 
می کردند و آن را خیانت کارانه تلقی می کردند. متأسفانه در 
کشور ما از روزی که انقلاب پیروز شد و شاید قبل تر از آن، برخی 
انقلابیون در مسیر انقلاب تندروی هایی انجام دادند که البته 
بعد از انقلاب مورد بررسی قرار گرفت و بابت آن رفتارها مجازات 
شدند. البته اکثریت انقلابیون عاقل، معتدل و مسلمان بودند، اما 
گروه های تندرویی هم بودند که بعد از انقلاب رفتار خود را رواج 
دادند. در حال حاضر علتِ  بسیاری از دردسرهایی که در کشور و 
نظام وجود دارد و مردم از آن رنج می برند، وضعیت بد اقتصادی و 

مشکلات مردم به دلیل همین تندروی هاست.

مصائب تندروی ها برای مردم

ارزیابی دقیق از 
اتفاقاتی که در 
عمل رخ خواهد 
داد بسیار سخت 
است و تا اقدامی 
صورت نگرفته 
است نمی توان به 
صحبت ها اعتنا کرد 
و آنها را عمل شده 
قلمداد کرد. رفتار 
ایالات متحده در 
این روزها بسیار 
سینوسی بوده 
و فراز و نشیب 
زیادی داشته است. 
سیاست های آمریکا 
در روزهای اخیر در 
یک خط مستقیم و 
در چارچوب منطقی 
خاص رقم نخورده 
است

دبیر کل جبهه پایداری با بیان اینکه »بدون استقامت به جایی 
نمی رسیم«، اظهار داشت: استقامت هم با جهاد حاصل می شود و 
بدون عملیات جهادی به جایی نمی رسیم. نمی شود در زمان فتنه 
داخل خانه نشست و گفت خدایا این فتنه را از سر ما بردار. باید بیرون 
آمد و روشنگری کرد. ممکن است در این مسیر حوادثی هم باشد ولی 
چاره ای جز این نیست که در مقابل فتنه ایستاد. ایسنا نوشت، صادق 
محصولی در نشست سیاسی اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان 
گفت: اگر مسائل مهندسی شود، نمی رویم برجامی را امضا کنیم 
که در آن بمانیم. ما در شرایط بسیار حساس و خطیری از انقلاب 
هستیم ولی نمی توان گفت الان وقت آیات و روایت گذشته و فقط 
باید تحلیل داد. وی در پاسخ به این پرسش آیا واقعیت دارد می گویند 
شما ثروت زیادی دارید، تاکید کرد: انتظارم این است شما به عنوان 
دانشجو قبلا جستجو می کردید و توضیحاتی که داده شده را مطالعه 
می کردید، اما دشمن دنبال این است نیروهای انقلابی را بزند. این 
فعال سیاسی اصولگرا اضافه کرد: در اسلام داشتن ثروت که درست 
به دست آمده، ذم نشده است.  یک نفر هم نتوانسته ادعا کند من از 
طریق معامله با دولت یک ریال کسب کرده باشم. من بعد از جنگ در 
رشته خودم فعالیت کردم و خدا را شکر موفق هم بوده ام. من درباره 
این موضوع کاملا در مجلس توضیح داده ام و رای اعتماد نمایندگان 
را هم گرفته ام. وی در  خصوص دیدار با احمدی نژاد و پرویز فتاح بیان 
کرد: اینکه با احمدی نژاد دیدار می کنم یک حرف دروغ است. ولی 
جدای از این، من با خیلی ها جلسه دارم ولی اینکه دیدار با آقای فتاح 
را مرتبط به احمدی نژاد کنیم خطاست. ما در جبهه پایداری باید 
مواضع افراد را بدانیم و بدانیم چه برنامه ای برای انتخابات دارند حالا 
ممکن است اینها اصلا در انتخابات شرکت نکنند. محصولی با تاکید 
بر اینکه اصلا دلیلی ندارد که با احمدی نژاد دیدار کنم، تصریح کرد: ما 
موضوع تبعیت از ولی امر را در جایگاه ریاست جمهوری مهم ترین امر 
می دانیم، وقتی این موضوع خدشه دار شد، پیام های تبریک برای فلان 
شخصیت و مسائلی از این قبیل هم به دنبالش می آید. دبیرکل جبهه 
پایداری افزود: بنده در جایگاهی که دارم، وظیفه دارم با همه کسانی 
که در معرض نامزدی انتخابات هستند جلسه برگزار می کنم و نقطه 
نظرات آنها را برای تصمیم گیری های بعدی جویا می شوم که در این 
راستا با آقایان رستم قاسمی و ضرغامی و چند نفر  دیگر جلساتی را 
داشته ایم. محصولی تصریح کرد: وحدت شمشیری است که بستگی 
دارد به دست چه کسی باشد؛ وحدت چیز خوبی است اما در صورتی 
که منجر به انتخاب فرد اصلح و کارآمد شود و با رعایت خطوط قرمز 
و حفظ ارزش ها می تواند به اتفاقات خوبی منجر شود؛ جبهه پایداری 
هم به دنبال وحدت در چارچوب ها است. دبیرکل جبهه پایداری در 
خصوص برنامه اصولگرایان برای انتخابات اظهار کرد: در جبهه پایداری 
چند مرحله را تدوین کردیم، یکی اینکه اعضای جریان انقلاب همدیگر 
را تخریب نکنند و درباره هم بدگویی نکنند، دوم اینکه همه اعضای 
جبهه انقلاب تلاش های خود را برای ترویج انقلاب انجام دهند، موضوع 
دیگر اینکه تلاش خود را برای رسیدن به فرد و لیست واحد انجام 
دهند. وی در خصوص نامزدی خود تصریح کرد: به من نمی خورد که 

وارد انتخابات شوم.

دبیر کل جبهه پایداری:

کاندیدای   انتخابات   نمی شوم

روی خـــط

آرمان ملی- نازنین فرازی: برجام در دوره ترامپ آنقدر زخم 
کاری خورد که از نفس افتاد و ایران به تنهایی پیکر آن را بر دوش 
کشید تا به امروز رسید. حالا اما که می شود روح تازه ای به برجام 
دمید تا زنده شود، مشکل این است که گام اول را ایران بردارد یا 
آمریکا. آمریکایی که بدعهدی کرد و از برجام خارج شد در مقابل 
ایران که به گفته رئیس جمهورش جز صلح و مذاکره نمی خواهد، 
می گوید که راه دیپلماسی باز است اما دست از بازی »اول تو، 
بعد من« برنمی دارد. دکتر روحانی دیروز با اشاره به اینکه با 
بازگشت ذره ذره و دو طرف به برجام هم مشکلی نداریم، دست 
طرف مقابل را در برداشتن قدم های گام به گام هم باز گذاشت اما 
ظاهرا مشکل برداشتن گام اول است که چه کسی پیشقدم شود. 
با محمدتقی فاضل میبدی در این باره به گفت وگو نشستیم. استاد 
و پژوهشگری که با درد مردم غریبه نیست و تکدی گری دختران 
سر چهارراه ها را موجب عزت نمی داند و از آن به عنوان دردی 
همگانی نام برد. فاضل میبدی با بیان اینکه مشکلات اقتصادی 
زمانی حل می شود که مسائل سیاسی حل شده باشد، بر ضرورت 
حل هرچه زودتر موضوع برجام تاکید کرد و از اینکه این موضوع 
هرچه به تاخیر بیفتد به زیان کشور خواهد بود و ناراحتی مردم را 
در پی دارد، ابزار نگرانی کرد. حاصل گفت وگوی »آرمان ملی« با 

محمدتقی فاضل میبدی را در ادامه می خوانید.

  ایــران و آمریکا هر کدام دیگری را موظف به 
بازگشت تعهدات برجامی می داند، ضمن اینکه دکتر 

روحانی ایران را کشوری خواهان صلح می داند. 
در نهج البلاغه از علی)ع( جمله ای خطاب به مالک اشتر داریم 
که خیلی قابل توجه است. امیرمومنان می گوید اگر دشمن تو، تو 
را دعوت به صلح کرد این دعوت را بپذیر که به نفع ملت و کشورت 
خواهد بود. آنچه باعث رنج و درد مردم در هر کشوری می شود، 
جنگ های سردی است که معمولا بین دولت ها به وجود می آید. 
در سال هایی که با آمریکا رابطه خصمانه ای داشتیم، ملت های 

ایران و آمریکا می توانستند روابط خوبی با همدیگر داشته 
باشند به دلیل اینکه هزاران تحصیلکرده ایرانی در آمریکا 
هستند و اکنون هم جوانان نخبه ایرانی برای تحصیلات 

عالی در آمریکا باید با مشقت فراوان به دنبال اخذ ویزا در 
کشورهای همسایه باشند. از طرفی برای آمریکایی هایی 

که خواهان بازدید از آثار و تمدن ایرانی هستند نیز 
کاری سخت و پرهزینه خواهد بود. ایران کشور جذابی 

از نظر توریستی است ولی متاسفانه نتوانستیم 
توریست های کشورهای غربی به ویژه آمریکا 
را جذب کنیم تا مظاهر تمدن ما را ببینند و 

از درآمد صنعت توریسم هم محروم ماندیم. بر این باورم بهتر 
است دولتمردان ما و آمریکا با حسن نیت پشت یک میز به منظور 
مذاکره ای جدی برای حل مشکلات، بنشینند. تحریم هایی که 
آمریکا بر ایران وارد کرد، بسیار شکننده بود و تورم بزرگی را پدید 
آورد که به ویژه در سال های اخیر شاهد این مساله بودیم بعد از 
آنکه ترامپ نقض عهد کرد و برجام را زیر پا گذاشت و برخلاف 
تعهدات بین المللی از برجام خارج شد. اکنون که رئیس جمهور 
جدید آمریکا در کاخ سفید مستقر شده دولتمردان او باید 
حسن نیت داشته و از موضع بالا و عزتمندانه با ایران مذاکره کنند 
و مساله تحریم ها را حل نمایند. اگر واقعا سیاسیون و دولتمردان 
ما احساس کردند که آمریکا در کار خود صداقت دارد و اگر هم گام 
اول را ما برداریم و او هم گام دوم را صادقانه برخواهد 
داشت، بالاخره باید اقدام کرد. حال اینکه از حالا 
بدبین باشیم که اینها ممکن است صادقانه 
جلو نیامده و گام برندارند، این موضوع به 
فهم و هوش و ذکاوت سیاستمداران ایران 
برمی گردد که پیشنهاد آمریکا را چقدر صادقانه 
ارزیابی کنند. به نظر می رسد دولت فعلی 
آمریکا با دولت قبلی فرق دارد و آن 
حالت خصمانه ترامپ و تیمش 
ایران  ملت  به  نسبت  که 
داشت، در دولت فعلی به 
احتمال قوی نیست یــا 

خیــلی کمتر است. 
ادامه صفحه11

محمدتقی فاضل میبدی در گفت وگو با »آرمان ملی«:

گره هاي سیاسي را باز کنید تا اقتصاد سامان بیابد
   رفع تحریم ها  از جامعه ضرورت امروز ماست

آرمان ملی  –  علیرضا پورحسین: نماینده موقت آمریکا در سازمان ملل متحد روز ۳۰ بهمن در نامه  ای به شورای امنیت سازمان ملل اطلاع داد که دولت جدید آمریکا اعلان دولت ترامپ، مبنی بر 
بازگشت کلیه تحریم های سازمان ملل علیه ایران را لغو کرده است. دولت دونالد ترامپ در سال 2۰1۸ در اقدامی خلاف عرف بین الملل، از برجام خارج شد و مایک پمپئو وزیر خارجه او نیز اعلام 
کرد که روند ۳۰ روزه در شورای امنیت به منظور بازگرداندن همه تحریم های سازمان ملل علیه ایران را کلید زده است. سیزده کشور از پانزده عضو شورای امنیت این اعلان را باطل دانستند و تاکید 
کردند آمریکا حق استفاده از مکانیزمی که خود 2۰1۵ از آن خارج شده است را ندارد. دولت جدید آمریکا اخیرا تلاش  هایی را برای بازگشت مجدد به برجام آغاز کرده است اما مسئولان کشورمان 
تاکید دارند هرگونه بازگشت آمریکا به برجام زمانی ارزش دارد که همه تحریم  هایی که در دولت ترامپ علیه ایران وضع شده است، لغو شود. در این میان وزیرخارجه کشورمان در واکنشی صریح 
در قبال اقدامات مثبت دولت بایدن اعلام کرد که آمریکا تایید کرد که ادعاهای پمپئو درباره قطعنامه 22۳1 هیچ مبنای قانونی ندارد، ما با این موافقیم. درباره پایبندی به قطعنامه 22۳1، آمریکا باید 
به طور بی قید و شرط و موثر تمامی تحریم های اعمال شده، بازگردانده شده یا تغییر نام داده شده توسط ترامپ را لغو کند. سپس ما فورا تمامی اقدامات چاره جویانه را به حالت قبل باز می گردانیم. 

در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با حمیدرضا آصفی، سخنگوی پیشین وزارت خارجه داشته است که در ادامه می خوانید.

  اقدام جدید آمریکا مبنی بر بازپس گیری درخواست 
اجرای مکانیزم ماشه را می توان اقدامی مثبت در راستای 

احیای برجام قلمداد کرد؟
ارزیابی دقیق از اتفاقاتی که در عمل رخ خواهد داد بسیار سخت 

است و تا اقدامی صورت نگرفته است 
نمی توان به صحبت ها اعتنا کرد و آن 
ها را عمل شده قلمداد کرد. رفتار ایالات 
متحده در این روزها بسیار سینوسی 
بوده و فراز و نشیب زیادی داشته است. 
سیاست های آمریکا در روزهای اخیر 
در یک خط مستقیم و در چارچوب 
منطقی خاص رقم نخورده است. آنها 
هر روز یک رفتار متفاوت از خود نشان 
داده اند. از یکسو از رفتارهای غیرمنطقی 
ترامپ دست برداشته اند، اما از سوی 
دیگر همچنان خواسته های غیرمعقولی 
بعضا مطرح می کنند. در این میان پس 
گرفتن درخواست فعال سازی مکانیزم 
ماشه یک تغییر رویه است اما در عرصه 
عمل اهمیتی ندارد زیرا در دوره ترامپ، 
شورای امنیت این درخواست را در 
ماه های گذشته رد کرده بود. علت این 
امر این بود که آمریکا از برجام خارج 
عملا  دیگرنمی توانست  و  بود  شده 
مکانیزم ماشه را فعال کند. این سابقه 
در گذشته دارد. ترامپ تلاش کرده 
است و در گذشته نیز شکست خورده، 
لذا این اقدام تاثیرگذار نیست و تاثیری 
بر تحریم ها ندارد. مقامات سازمان ملل 
اعلام کرده بودند که آمریکا نمی تواند از 
این تبصره استفاده کند. دولت بایدن 
درخواستی را پس گرفته است که قبلا رد 

شده و مشخص شده بود که ذی نفع در آن نیستند. به همین علت 
مشخص نیست که در عمل آیا دولت بایدن حاضر به لغو تحریم است 
یا خیر. مشخص نیست که آنها چه زمانی یک گام جدی بر خواهند 
داشت. تمامی مواردی که در این روزها رقم خورده است، گام های 
کوچکیست. تسهیل تردد دیپلمات های ایرانی در آمریکا نیز یکی 
از همین اقدامات است. آنها پیش از ترامپ حق تردد تا فاصله ۴۰ 
کیلومتری را داشتند اما ترامپ آن را محدود به تردد بین اقامتگاه 
و سازمان های بین المللی کرد که بار دیگر بایدن آن را لغو کرد. این 

اقدامات مثبت است اما جدی و عملیاتی نیست.
 مــی توان اینــگونه برداشت کرد که دولت بایدن 
اقداماتی در مسیــر حفظ چارچوب دیپلماتیک برای 
تغییر رویه در آنچه در گذشته ترامپ انجام می داده را در 

پیش گرفته است؟
بایدن روشی متفاوت از ترامپ را در پیش گرفته است. ترامپ رو 
به فشار حداکثری علیه ایران آورد و در این مسیر از هر چه در توان 
داشت، استفاده کرد اما باز هم به موفقیتی دست نیافت و شکست 

خورد. بایدن اما مسیر متفاوتی از ترامپ را در پیش گرفته است و 
سیاست اجماع را در دستور کار قرار داده است. ایران باید در این 
روزها بسیار هوشیار باشد. مقامات ایالات متحده قصد بازگشت به 
برجام را دارند اما هدف اولیه آنها این است که شاید بتوانند امتیازات 
بیشتری از ایران بگیرند و برجام را گسترده تر از مباحث 
هسته ای تدوین کنند. آنها حتی در تضمین اجرا و مدت 
زمان نیز قصد دارند تغییراتی ایجاد کنند و این را در 
حرف نیز تکرار کرده اند. اگر این اظهارات را ملاک قرار 
دهیم، سیاست آمریکا در قبال برجام تغییری نکرده 
است و فقط لحن آنها و روش آنها تغییر کرده است. 
شاید این مواضع تبلیغاتی باشد و در عمل این مواضع 
را تغییر دهند و به همین دلیل پیش بینی در خصوص 
روزهای آینده را سخت کرده است. ممکن است برخی 
از صحبت های آن ها صرفا مصرف داخلی داشته باشد و 
بعضی از آنها صحت داشته باشد. بایدن مشخص نیست 
تا چه میزان تحریم ها را لغو می کند اما یک مقوله را با 
اطمینان می توان گفت و آن این است که روش بایدن در 

عمل با روش ترامپ کاملا متفاوت است.
 کمیسیون مشترک برجام می تواند مسیری 

برای حل مشکلات باشد؟
باید توجه داشت که کمیسیون مشترک برجام در این 
روزها کارآیی ندارد و این نیز دلایلی دارد. رئیس آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بزودی وارد ایران می شود و باید 
منتظر ماند و مشاهده کرد که آیا حامل پیام خاصی است 
یا خیر. باید منتظر ماند و فهمید چه صحبت هایی را نقل 
می کند. وزیر خارجه قطر به ایران آمد و حامل پیامی 
بود که تمامی این موارد باید در کنار یکدیگر قرار گیرد. 
ایالات متحده در حال حاضر سیاست و رفتاری دوگانه در 
پیش گرفته است و این کار را سخت می کند. تا اقدامات 
عملی جدی از آمریکا مشاهده نکرده ایم باید بر مواضع 
خود پافشاری کنیم. وزیر خارجه کشورمان به درستی 
عنوان کرد که اول تعهد، سپس لغو تحریم و در ادامه 
جلسه برگزار خواهد شد. این یک مسیر درست است و باید مدنظر 
قرار گیرد. نمی شود در ابتدا جلسه گذاشت شاید تحریم ها لغو شود. 
اگر وارد جلسه شویم، تحریم ها برداشته نخواهد شد و بهتر است در 
ابتدا تحریم ها لغو شود و در ادامه جلسات برگزار شود. به همین دلیل 
کمیسیون مشترک برجام در این برهه زمانی پاسخگوی نیازهای 
ایران نمی تواند باشد. باید به شدت مراقب بود و هوشمندانه عمل 
کرد زیرا در برهه ای حساس قرار گرفته ایم و یک حرکت اشتباه 

می تواند تبعات زیادی در پی داشته باشد.
  نقش آفرینی اروپا در این میان چه تغییراتی در عرصه 

بین المللی و برجام می تواند ایفا کند؟
اروپا از ابتدای خروج ترامپ از برجام نتوانست اقدام خاصی انجام 
دهد. اروپا صرفا اعلام موضع کرد و در موضع گیری ها علیه ترامپ 
و اقدامات او بود. حمایت در عمل از ایران صورت نگرفت و آنها نیز 
به خوبی این را می دانند و ایران هیچ اثر مثبتی از موضع گیری های 
آنها دریافت نکرد. در این دوره زمانی ممکن است همسویی اروپا 
با ایالات متحده بیشتر شود. بیانیه اتحادیه اروپا در روزهای اخیر 

حاوی انتظارات بی جایی از ایران بود و ما نیز به خوبی پاسخ آنها 
را دادیم. اروپا به تازگی به سمت آمریکا لغزیده است و این نیز در 
همان راستای مسیر اجماع سازی بایدن است. اروپایی  ها  در این 
۴ سال کدام کار را برای ما و به ضرر آمریکا کردند که الان نگران 
باشیم؟ در بحث اینستکس نیز اقدامی انجام ندادند که پیشنهاد 
خودشان بود. خودشان اعتراف می  کنند که تا الان مبادله  ای انجام 
نشده است. این وضعیت جای نگرانی ندارد. بحث سیاسی آن اما 
مهم است. اینکه اگر اروپا با آمریکا همراه شود هم موضع سال های 
اخیر ما در عرصه حقوقی از دست می رود و هم می  تواند به احیای 
اجماع جهانی علیه ایران و حتی همراه شدن دوباره برخی دوستان 
و شرکای ما در این اجماع منجر شود، پس باید مراقب این عرصه 

نیز بود.
 دولت بـــایدن ایــن اجــماع را با سعودی ها و 
صهیونیست ها نیز ایجاد خواهد کرد و یا به گونه ای دیگر 

عمل می کند؟
می توان در خصوص سعودی ها این تصور را داشت که 
سیاست های بایدن در قبال آنها تغییر کرده و دیگر همچون ترامپ 
از آنها حمایت نخواهد کرد. در خصوص رژیم صهیونیستی مساله 
کاملا متفاوت می شود و شاید در مسائل و رویدادهای جزئی یک 
تغییر رویه ای شکل گیرد اما در کلیت ارتباط آمریکا با آنها حفظ 
خواهد شد. باید توجه داشت که نتانیاهو از ترامپ حمایت کرده بود 
و علنا علیه بایدن صحبت کرد و رفتاری ضد بایدن در دستور کار 
قرار داده بود. مشخص بود که بایدن پس از راهیابی به کاخ سفید، 
اوقات تلخی و عصبانیت خود را نسبت به او نشان خواهد داد. بایدن 
به کم هزینه ترین شکل ممکن عصبانیت خود را در قبال نتانیاهو 
نشان داد و صرفا دیر با او تماس برقرار کرد. این امر به صورت 
نمادین معانی زیادی دارد و در عرصه سیاست از آن برداشت های 
زیادی می شود اما نمی توان آن را یک اقدام جدی در راستای تغییر 
سیاست ها قلمداد کرد. بایدن به اولین کشوری که در خاورمیانه 
توجه کرده است همین رژیم صهیونیستی بوده و باید دانست که 
اتفاق جدی بین ایالات متحده و رژیم صهیونیستی رقم نخورده 
است. سیاست های کلان آمریکا تغییر نمی کند اما در جزئیات 
شاهد تغییر خواهیم بود. نتانیاهو با بازگشت بی قید و شرط بایدن 
به برجام مشکل جدی دارد و این اختلافی است که شاید در این 
روزها ایجاد شده است. اگر بایدن مسائل دفاعی و منطقه ای ایران 
را در برجام جای دهد و ایران را محدودتر کند، بعید به نظر می رسد 
که نتانیاهو با آن مشکلی داشته باشد. نتانیاهو در گذشته به این 
علت با برجام مخالف بود که صرفا در خصوص مسائل هسته ای بود 
و بر این باور بودکه برجام دست ایران را باز کرده و مشکلات ایران 
را حل کرده است اما اگر توافقی محدود کننده تر شکل گیرد بعید 
به نظر می رسد با آن مخالفت کند. در آمریکا گروه  های مختلفی در 
سیاست خارجی دخیل هستند. به غیر از وزارت خارجه، شورای 
امنیت ملی، پنتاگون، سیا و امثال این ها نیز دخیل هستند. باید 
نقش اندیشکده  ها، گروه  های درگیر اوضاع خاورمیانه، گروه های 
درگیر موضوع ایران، لابی های مختلف، کارتل های اقتصادی و 
این دست مجامع را هم در نظر داشت. یعنی اینها هم از جاهایی 
هستند که سیاست خارجی آمریکا را شکل می  دهند. این نیست که 

سیاست خارجی آمریکا یک شبه و دفعی تعیین شود.

حمیدرضا آصفی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

آمر یکا باید اقدامات 
عملی تر انجام دهد

   تعهد، لغو تحریم ها و در آخر جلسه برگزار شود
   رفتار دولت بایدن پر فراز و نشیب بوده است

آیت ا... هاشم هاشم زاده هریسی
عضو مجلس خبرگان رهبری

گــفت وگو


